

السيرة الذاتية
الأستاذة الدكتورة خديجة زبار عنيزان الحمداني

البيانات الشخصية

الاسم: خديجة زبار عنيزان الحمداني.
محل وتاريخ والولادة: العراق - الانبار 1962.
العنوان: العراق - بغداد/المنصور/حي المتنبي/م/607/ز9/د8.
هاتف: الموبايل: 009647901360650.
مكان العمل: جامعة بغداد - كلية التربية للبنات - قسم اللغة العربية
البريد الإلكتروني: khadija0zabar@yahoo.com
المؤهلات العلمية:
1985: بكالوريوس لغة عربية - كلية التربية - جامعة بغداد - العراق.
1989: ماجستير لغة عربية - كلية التربية - جامعة بغداد - العراق.
1995: دكتوراه لغة عربية - كلية التربية - جامعة بغداد - العراق.
2003/3/19: حصلت على درجة الأستاذية في قسم اللغة العربية - كلية التربية للبنات.
عنوان رسالة الماجستير: المركبات في العربية.
عنوان أطروحة الدكتوراه: المصادر والمشتقات في معجم لسان العرب/دراسة صرفية دلالية.
الخبرة:

- 1995/12/30-1990/12/15: مدرس مساعد في قسم اللغة العربية - كلية التربية للبنات - جامعة بغداد. المواد التي درستها للدراسات الأولية: الصرف للمرحلة الأولى والثانية.
- 1995/12/30 - 1998/12/19: مدرسه في قسم اللغة العربية - كلية التربية للبنات - جامعة بغداد. المواد التي درستها للدراسات الأولية: علم النحو للمرحلة الثانية، وعلم الصرف للمرحلة الأولى، وتدریس مادة اللغة العربية للأقسام غير الاختصاص.
- 1998-2003: أستاذ مساعد في قسم اللغة العربية.
- 2003/9/12 ولحد الآن: أستاذة في قسم اللغة العربية - كلية التربية للبنات - جامعة بغداد.
- تدریس طلبة الماجستير - فرع المواد التالية: منهج البحث اللغوي - المعجم - تحقيق النصوص - قضايا لغوية - كتاب لغوي قديم - مصادر الدراسات النحوية.
- تدریس طلبة الماجستير: فرع الأدب المواد الاتية: قضايا صرفية ونحوية - الإلصاق.
- تدریس طلبة الدكتوراه المواد الاتية: دراسات نحوية قديمة - المعجم العربي - من قضايا الخلاف النحوي - علم الدلالة - قضايا صرفية.
- تدریس طلبة الدراسات الأولية المواد الاتية: علم الصرف والخط والإملاء للمرحلة الأولى والثانية.
- الإشراف على طالبات الماجستير والدكتوراه.
- المشاركة في مناقشة رسائل الماجستير والدكتوراه،
- تقويم أكثر من (350) رسالة ماجستير ودكتوراه لغويا.
- مقررة للدراسات العليا.
- عضوة في اللجنة العلمية للقسم.
- عضوة في لجنة الدراسات العليا للقسم.
- عملت محاضرة في دورات (سلامة اللغة العربية) التي أقامها قسم اللغة العربية - كلية التربية للبنات - جامعة بغداد.
- من 1990م/6/19 - 1990/12/5: مدرس مساعد في قسم اللغة العربية - كلية اللغات - جامعة بغداد - مدرسة لمادة اللغة العربية للأقسام غير الاختصاص.

الكتب المنشورة:

- 1- المركبات في العربية، دار أسامة للطباعة والنشر، عمان، الأردن، 2008م.
- 2- المصادر والمشتقات في معجم لسان العرب، دار أسامة لطباعة والنشر، عمان، الأردن، 2008م.
- 3- أبحاث صرفية دار الصفاء للطباعة والنشر، عمان، الأردن، 2009م.
- 4- التراث العمراني في بعض المصادر التاريخية، دار الفراهيدي، العراق، بغداد، 2012م.
- 5- دراسات صرفية موازنة، دار الفراهيدي، العراق، بغداد، 2012م.
- 6- دراسات لغوية ونحوية، دار الفراهيدي، العراق، بغداد، 2012.

- 7- القراء البغداديون في كتاب غاية النهاية في طبقات القراء لابن الجزري (ت833هـ)/دار الفراهيدي للنشر والتوزيع/بغداد/العراق 2014/2015م.
- 8- كتاب الأنواء لأبي حنيفة الدينوري جمع ما بقي منه/دار دجلة /العراق /بغداد /2014-2015م.

البحوث المنجزة:

- 1- في أهمية معجم لسان العرب: بحث منشور في وقائع ندوة بغداد التي أقامها قسم اللغة العربية، كلية التربية للبنات، جامعة بغداد، 1992، رقم1.
- 2- معاني أبنية الأفعال الثلاثية في كتاب سيبويه: بحث مقبول للنشر في مجلة جامعة الكوفة، كلية الآداب، عدد 67 بتاريخ 1996م.
- 3- بين كتابي(فعلت وافعلت لأبي حاتم السجستاني والزجاج): بحث منشور في مجلة الأستاذ، كلية التربية الأولى، جامعة بغداد، عدد12 سنة 1998م.
- 4- الضرورة وأثرها في خروج بعض الأبنية الصرفية عن القياس: بحث منشور في مجلة الأستاذ، كلية التربية الأولى، جامعة بغداد، العدد1998، 15م.
- 5- القياس في عدد من الأبنية وارتباطه بالدلالة: بحث منشور في مجلة الأستاذ، كلية التربية الأولى، جامعة بغداد، 15، 1999م.
- 6- الوزن الصرفي بين الثبات والتحول: بحث منشور في مجلة الأستاذ، كلية التربية الأولى، جامعة بغداد، العدد 13، 1999م.
- 7- الدلالة وأثرها في تحول الأبنية الصرفية: بحث مقبول للنشر في مجلة كلية اليرموك الجامعة، عدد79، 2002.
- 8- المقصور والممدود في الموروث اللغوي: منشور في مجلة كلية اليرموك الجامعة، عدد77، 2001م.
- 9- لفظة نبات وفلسفتها في القرآن الكريم: منشور ضمن وقائع مؤتمر جامعة ديالى، كلية التربية/مجلة كلية التربية الأصمعي، عدد خاص / 2010م.
- 10- شجرة الزيتون في القرآن الكريم/ دراسة صرفية دلالية: بحث منشور، مركز البحوث والدراسات الإسلامية، ديوان الوقف السني، عدد118، 2009م.
- 11- شجرة الزقوم في القرآن الكريم/دراسة صرفية دلالية: بحث منشور في مجلة كلية المعارف الجامعة، عدد5، 2003م.
- 12- ياء النسب وأثرها في بنية الكلمة/دراسة تحليلية: بحث منشور، مجلة العلوم الاجتماعية، كلية الآداب، جامعة بغداد، عدد45، 2006م.
- 13- الاسم وملحقته في كتاب ابن الجزري/دراسة تحليلية: بحث منشور، مجلة التراث العلمي العربي، مركز إحياء التراث، جامعة بغداد، عدد45، 2006م.
- 14- بين سيبويه والاختف/دراسة موازنة: بحث منشور في مجلة كلية اليرموك الجامعة، العدد5، 2002م.
- 15- مناهج البحث اللغوي بين التراث والمعاصرة/عرض وتحليل: بحث منشور في جريدة الفكر، العدد6304، كانون الأول، 2001م.
- 16- الكتابة في اللغة بين الواقع والطموح، جريدة الفكر، العدد 7361، شباط 2003.
- 17- دلالة اسم العين/دراسة مقارنة في ضوء الاستعمال المعجمي، بحث مقبول للنشر في مجلة كلية اليرموك الجامعة، العدد 167.
- 18- صيغ المبالغة بين القياس والسماع/دراسة تحليلية وفق الاستعمال المعجمي: بحث منشور في مجلة جامعة الانبار للعلوم الانسانية، عدد9، 2007م.
- 19- المصدر في اللغة بين التنظير والتطبيق: منشور في مجلة جامعة الانبار للعلوم الانسانية، العدد10، 2007م.
- 20- الحروف المقطعة في أوائل عدد من السور القرآنية/ماهيتها وصلتها بالتركيب اللغوي: منشور في مجلة الأستاذ، كلية التربية الأولى، جامعة بغداد، العدد66، 2008م.
- 21- لا وأثرها في تركيب بعض الأدوات في العربية: منشور في مجلة الأستاذ، كلية التربية الأولى، جامعة بغداد، عدد 76، 2009م.
- 22- تعدد الدلالة في صيغة(فعيل)/الأسباب والدواعي: منشور في مجلة البحوث والدراسات الإسلامية، الوقف السني، العدد17، 2009م.
- 23- الدلالة الصرفية في بعض الأبنية وارتباطها بالحركات: منشور في مجلة جامعة ديالى/كلية التربية للعلوم الإنسانية، العدد 52، 2011م.

- 24- الانجازات العلمية للبيروني في كتب التراث العلمي العربي: منشور في مجلة التراث العلمي العربي، جامعة بغداد، العدد 2، 2010م.
- 25- الشذوذ الصرفي وضرورته في اللغة العربية: منشور في مجلة التراث العلمي العربي، جامعة بغداد، مركز إحياء التراث العلمي العربي، العدد 1، 2012م.
- 26- الحركة وأثرها في دلالة الأبنية الصرفية: منشور في مجلة التراث العلمي العربي، جامعة بغداد، مركز أحياء التراث العلمي العربي، العدد 3، 2011.
- 27- التضمين في الأبنية الصرفية/صيغة (يفعل) أنموذجاً: منشور في مجلة الجامعة العراقية/مجلة كلية الآداب، العدد 2، 2012م.
- 28- الحمام في كتاب الحيوان للجاحظ/دراسة وصفية: منشور في وقائع المؤتمر العلمي الثاني، مركز أحياء التراث العلمي العربي، جامعة بغداد، رقم الإيداع في دار الكتب والوثائق/2012/693م.
- 29- بنر زمزم في الحديث النبوي واصل اشتقاقها: منشور ضمن وقائع الندوة الدولية 2012م/حول اللغة العربية وفلسفة دراستها/ المجلد الأول /الهند كيرالا/ جامعة كيرالا/قسم اللغة العربية.
- 30- الأدوات المركبة والدرس اللغوي المقارن: منشور في مجلة كلية المعارف/الانبار/العدد 2012/17م.
- 31- اللغة العربية وتحديات العولمة/منشور في كتاب المؤتمر الدولي الثاني /اللغة العربية في خطر الجميع شركاء في حمايتها/الإمارات -دبي/2013م/مايو/الجزء الأول.
- 32- صيغ المبالغة بين القدامى والمحدثين -دراسة تحليلية على وفق الاستعمال المعجمي/ منشور في كتاب المؤتمر الدولي الثالث /الإمارات -دبي/2014م/مايو/الجزء الرابع.
- 33- اللغة العربية في وسائل الإعلام المرئية-التلفاز أنموذجاً/ منشور في كتاب المؤتمر الدولي الرابع/الإمارات-دبي/2015-مايو/الجزء الأول.
- 34- الإجماع عند ابن حني /منشور في كتاب المؤتمر الدولي الثاني/قسم النحو والصرف والعروض/جامعة القاهرة/كلية دار العلوم/ آذار 2013م/الجزء الأول.
- 35- الأسس العامة لمناهج تحقيق نصوص المخطوطات عند بعض العرب/ منشور في مجلة التراث /الجزائر/جامعة زيان عاشور- الجلفة-ابريل 2013م/العدد(6).
- 36- قراءة في كلمة ((زمزم)) واصل اشتقاقها /منشور في مجلة العلوم الحديثة والتراثية/العدد الثاني/سنة 2014م/مجلة عالمية تصدر من السويد.
- 37- الخلاف النحوي في تأصيل بعض الأدوات المركبة وصلته بالدرس اللغوي الحديث/منشور في كتاب المؤتمر الدولي الأول/اللغة العربية وآدابها نظرة معاصرة/2015م/الهند/ترافاندرم/جامعة كيرالا.
- 38- قراءة في كلمة محراب(محراب) ودلالاتها في القرآن الكريم/منشور في كتاب المؤتمر الدولي الثاني/ترجمة القرآن الكريم وتفسيره/2015م/قسم اللغة العربية -جامعة كيرالا-الهند.

- المؤتمرات المحلية والدولية:

مشاركات في أكثر من (19) مؤتمراً دولياً ومحلياً.

الإشراف على الاطاريح والرسائل الجامعية:

- 1- الاشتقاق من اسم العين/دراسة في معجم لسان العرب، رسالة ماجستير.
- 2- كتب الأفعال /دراسة تحليلية، رسالة ماجستير.
- 3- الصرف بين معاني القرآن للاخفش والفراء، رسالة ماجستير.
- 4- جهود الصغاني الصرفية في كتابه التكملة والذيل والصلة، رسالة ماجستير.
- 5- التأويل النحوي في الدر المصون، أطروحة دكتوراه.
- 6- حاشية الصبان/دراسة نحوية صرفية: أطروحة دكتوراه.
- 7- الألفاظ المعبرة عن أسماء القرآن الكريم وصفاته/دراسة دلالية، رسالة ماجستير.
- 8- الدر المصون/دراسة صرفية، رسالة ماجستير.
- 9- الاغناء الصرفي، أطروحة دكتوراه.
- 10- الدلالة الصرفية بين القدامى والمحدثين، أطروحة دكتوراه.
- 11- التأويل النحوي في تفسير الدر المصون، دكتوراه.
- 12- شروح نهج البلاغة/دراسة دلالية، دكتوراه.
- 13- اثر السياق في دلالة البنية الصرفية، ماجستير.
- 14- أصلاح المنطق/دراسة صرفية، ماجستير.
- 15- تفسير ابن زمنين/دراسة لغوية، رسالة ماجستير.
- 16- لغة العامة في معجم لسان العرب، رسالة ماجستير.
- 17- حاشية السندي على سنن النسائي/دراسة نحوية صرفية ولغوية، رسالة ماجستير.

- 18- مناهج التأليف النحوي الحديث في العراق من 1950-2000م، أطروحة دكتوراه..
- 19- الدرس الصرفي في العراق من 1968-1998م، أطروحة دكتوراه.
- 20- الجهود الغوية والنحوية في الصحف العراقية من 1990-200، رسالة ماجستير.
- 21- الأبنية الصرفية في تفسير الالوسي، رسالة ماجستير.
- 22- منهج الطبري الصرفي في تفسيره، أطروحة دكتوراه.
- 23- الأبنية الصرفية في تفسير الشوكاني، رسالة ماجستير.
- 24- البنى الصرفية في تفسير البيضاوي/دراسة صرفية دلالية، رسالة ماجستير.
- 25- التوجيه النحوي في كتب الأحكام في ضوء القرائن، أطروحة دكتوراه.
- 26- في كتاب كشف المشكلات وإيضاح المعضلات في أعراب القرآن وعلل القراءات للباقولي، رسالة ماجستير.
- 27- التدرج في القرآن الكريم دراسة في ضوء القصدية اللغوية/أطروحة دكتوراه.
- 28- تعدد المعاني الوظيفية وأثره في المعنى في القرآن الكريم/أطروحة دكتوراه.
- 29- الإغاليط اللغوية الشائعة في الكتب الرسمية الصادرة من المؤسسات الجامعية -جامعة بغداد أنموذجاً/ رسالة ماجستير.
- 30- الأخطاء اللغوية الشائعة في لغة الخبر الصحفي العراقي المحلي السياسي للمدة 2006-2010م/رسالة ماجستير.

Personal data

Name : Khadeeja Zabar Onaizan

Place and date of birth: Iraq Anbar 1962

Address: Iraq -Bagdad / Mansour / Mutanabi / 607 / 9 / 8

Mobile: 009647901360650

**Workplace: Baghdad University-College of Education for Women-
Department of Arabic Language**

E-mail : khadija0zabar@yahoo.com

Education / Certifications

**- B.A Degree of Arabic-language/ College of Education-University of
.Baghdad-Iraq 1985**

**- M.A Degree of -Arabic Language/ College of Education-University
.of Baghdad-Iraq 1989**

**- PhD of Arabic Language/ College of Education-University of
Baghdad-Iraq1995**

**- I got a professorship in the Department of Arabic Language
.19/3/2003 College of Education for women**

- M.A. Thesis title: Compounding in Arabic

**- PhD thesis Title: Sources and derivatives in the lexicon of the
Arabic / Morphological- semantic study.**

Work experiences

**-Assistant Lecturer in the Department of Arabic Language/ College
of Education for Women-Bagdad University . I teach the first and the
second class (Morphology) from 1990-1995**

**- Teacher in the Department of Arabic Language / College of
Education for Women-Bagdad University. I teach grammar for the
second class, and morphology for the first class, and teaching of
Arabic language in other departments from 1995-1998.**

- Assistant Professor in the Department of Arabic Language 1998-2003
- Professor at the Department of Arabic Language / College of Education for Women-University of Baghdad
- Teaching students of M.A degree-branch of linguistics the following materials: research methodology of linguistic-lexicon-achieve-text issues of language- Old Linguistic book- language sources of grammatical studies.
- Teaching students of M.A. degree- branch of literature the following materials: morphological and grammatical cases – alasoniayh.
- Teaching PhD students the following materials: grammatical studies -almagam Arab-old grammar -Semantics-morphological studies
- Teaching B.A. students the following materials : Morphology, autography , spelling to the first and second stage
- Supervision of the master's and doctoral students
- Participate in the discussion Masters and PhDs .
- .Calendar of more than 350 master's and doctoral linguistically -
- .Scheduled for Graduate Studies -
- A member of the Scientific Committee of the Department.
- A member of the Graduate Studies Committee in the Department.
- Worked in lecture courses (the safety of the Arabic language) - established by the Department of Arabic-language in College of Education for women-University of Baghdad
- Assistant Lecturer in the Department of Arabic Language - College of Languages - Baghdad University – to teach Arabic language to other departments from 12/ 5 / 1990 – 19/ 6/ 1990 .

Published books:

- **Compounding in Arabic, Dar Osama Printing and Publishing, Amman, Jordan.2008 .**
- **Sources and Derivatives in the lexicon of Lisan Arabs, Osama House for Printing and Publishing, Amman, Jordan 2008**
- **Morphological Research ,Safaa House for Printing and Publishing, Amman, Jordan 2009.**
- **Architectural Heritage in some historical sources, Dar Faraaheedi, .Iraq, Baghdad, 2012**
- **Morphological Balancing Studies, Dar Faraaheedi, Iraq, Baghdad, 2012.**
- **Linguistic and Grammatical Studies, Dar Faraaheedi, Iraq, .Baghdad, 2012**
- **Baghdadis Readers in the book (Ghayat Al nihaya fi Tebaqat Al Quraa' to Ibn AlGawzi) (died 833) / Dar Faraaheedi for publication and distribution / Baghdad / Iraq 2014- 2015**
- **Al Enwaa' Book to Abu Hanifa Aldeanori collecting what remains / Dar Dijla / Iraq / Baghdad / 2014-2015.**

Researches:

- **The importance of the lexicon of the Lisan Arabs: research published in a symposium held by the Department of Arabic Language, College of Education for women, the University of Baghdad, 1992.**
- **The meanings of the tripartite verbs acts in the book Sibawayh: Search accepted for publication in the Journal of the University of .Kufa, College of Arts, number 67 in 1996**

- **Between tow books (Fa'alt and Afa'alt to Abu Hatem Sijistani and AlZugag): Research published in the Journal of AlUstadh, College of Education, the University of Baghdad, number 12 in 1998**
- **Necessity and effection in out of some morphological constructions measurement: research published in the Journal of AlUstadh, College of Education, the University of Baghdad, No. 15.1998**
- **Measurement in a number of construction and its association with semantics: research published in the Journal of AlUstadh, College of Education, Baghdad University, 15.1999**
- **Morphological weight between the Stability and Transformation: Research published in the Journal of AlUstadh, College of Education, the University of Baghdad, No 13.1999 .**
- **Semantic and affection in the transformation of morphological structures: research accepted for publication in the Journal of .Yarmouk University College, No. 79.2002**
- **Exclusive and Elongated in the linguistic heritage: published in the Journal of Yarmouk University College, No.77.2001 .**
- **The word Plant and its philosophy Quran: Published in the Conference of Diyala University, College of Education / magazine Asma'i College of Education, special issue / 2010**
- **Olive tree in the Quran / morphological semantic study: research published in Research and Islamic Studies, of the Sunni Endowment, No 118.2009**
- **Zaqqum tree in the Quran / morphological semantic study: research published in the Journal of Knowledge University, No. 5.2003**
- **Ya'a Al neseb and its affection on the constructing words / analytical study:, Journal of Social Sciences, College of Arts, University of Baghdad, No. 45.2006**

- **The Name and its accessories in the book of Ibn AlGazeri / analytical study: Arab Scientific Heritage magazine, Heritage Revival Center, the University of Baghdad, No. 45.2006**
- **Between Sibawayh and Alokvhsh / Balanced Study: Journal of Yarmouk University College, No. 5.2002**
- **Methodology linguistic between heritage and contemporary / display and analysis: Published in Alfeker newspaper, No. 6304, December.2001**
- **Writing in language between reality and ambition: Alfeker newspaper, No. 7361, February 2003**
- **Indication the word eye comparing with the light of the use lexical study, research accepted for publication in the Journal of Yarmouk University College, No. 167**
- **exaggeration between the measurement and hearing / analytic study according to use lexical: the Journal of Anbar University for Humanities, No 9.2007**
- **Source in language between theory and application: Journal of Anbar University for Humanities, No. 10.2007**
- **Un continuous letters in number of Quran verse , what they are and their relevance to the linguistic composition: Journal of Alustadh, College of Education, the University of Baghdad, No 66.2008**
- **"No" and its affection in the constructions of some tools in Arabic: Journal of Alustadh, College of Education, the University of Baghdad, No 76.2009**
- **Multiplicity of significance in the formula (fuail) / reasons and uses: Journal of Islamic Studies, the Sunni Endowment, No. 17.2009**

- **Morphological significance in some constructions and relations with movements: Journal of Diyala University / College of Education and Human Sciences, No. 52.2011**
- **Scientific achievements of Peroni in the books of Arab Scientific Heritage: publication in the Arabic Scientific Heritage magazine, University of Baghdad, No. 2.2010**
- **Morphological deviations and necessity in the Arabic language: Arabic Scientific Heritage magazine, the University of Baghdad, the revival of the Arabic Scientific Heritage Center, No. 1.2012**
- **Movement and its affection on significant morphological constructions: published in the Arab Scientific Heritage magazine, the University of Baghdad, No. 3.2011**
- **Embedment in morphological construction / formula (do) as a sample: publication in the Iraqi University Magazine / Journal of the College of Arts, No. 2.2012**
- **Pidgins in Alhayan book for AlJahedh / descriptive study: published in the Second Scientific Conference, the Arab scientific heritage Center, the University of Baghdad, the number of Library and Archives / 693/2012**
- **well of Zamzam in the Hadith and the original of its derived: Published in the International Symposium 2012 / about the Arabic language and studied philosophy / Volume I / Kerala India / Kerala .University / Department of Arabic Language**
- **Compounding tools and linguistic comparative lesson: published in the Journal of College of AlMa'arif / Anbar / No 17/2012**
- **The Arabic language and the challenges of globalization / published in the book The Second International Conference / Arabic language in danger , everyone has to protect / Emirates -Dubai / 2013 / May / first part**

- **Exaggeration formats between old and modern analytical Study according to the lexical use / published in the book of the Third International Conference / Emirates -Dubai / May 2014 / Part IV**
- **Arabic language in the visual media-TV as a sample / publication in the book of the Fourth International Conference/ Emirates-Dubai / / .2015-May / first part**
- **Unanimity to Ibn Hini / published in the Second International book / Department of grammar and presentations / Cairo University / College of Dar Al Uloom / March 2013 / The first part of the Conference**
- **The general principles for the achievement of curriculum texts of manuscripts at some Arabs / published in the Journal / Algeria / Xian University Ashour- Djelfa-No. 6 ,April 2013**
- **Reading in the word ((Zamzam)) continued to be derived / The modern science and heritage magazine / Second Issue / 2014 / international magazine published from Sweden**
- **The dispute grammar in some rooting compound tools and its relation to the modern language lesson / published in the book of the first International Conference / Arabic Language and Literature contemporary look / 2015 / India / Trivandrum / University of Kerala**
- **Reading in the word (Mihrab) and their implications in the Quran / published in the book of The Second International Conference / translation of the Quran and interpreted / 2015 / Department of Arabic Language University of Kerala-India**

Conference Participations

- **Participate with more than 19 international and local conferences.**

Supervision on academic thesis:

- 1. Derivation from the word eye / Study in the lexicon of the Lisan Arabs, master thesis.**
- 2.The Book of Verbs / analytical study, master thesis**
- 3.The exchange between the meanings of the Quran Alakhvch and Alfura'a, Master thesis.**
- 4.Alsani morphological efforts in his book, Al Takmela, Al Dhail, and AlSifa, Master Thesis.**
- 5- interpretation of grammar in Durr of Preserving, doctoral thesis.**
- 6- Footnote SPI / grammatical morphological study: doctoral thesis.**
- 7-The Expressions which express Quran and attributes / Semantic study, master thesis.**
- 8- Preserving Durr / morphological study, master Thesis.**
- 9- Enrichment morphological, doctoral thesis**
- 10- Morphological significance between the old and modern, a doctoral thesis.**
- 11- Interpretation of grammar in the interpretation of Preserving .Durr, doctoral thesis.**
- 12- Explanations Rhetoric / semantic study, Doctoral thesis.**
- 13- Effect in the context indication morphological structure, master thesis.**
- 14- Reparation logic / morphological study, master thesis.**
- 15- Tafsir Ibn Zemien / linguistic study, master thesis.**
- 16- The general language in the lexicon of the Lisan Arabs, master thesis.**
- 17- Sindi footnote to Sunan Women / grammatical , morphological and linguistic study, Master thesis.**
- 18- Authoring grammar modern curricula in Iraq from 1950-2000, doctoral thesis.**

- 19- Lesson morphological in Iraq from 1968-1998, doctoral thesis**
- 20- Linguistic and grammatical efforts in Iraqi newspapers from 1990-200, Master thesis.**
- 21- Morphological constructions of Alusi's interpretation, Master thesis.**
- 22- Tabari morphological approach in his interpretation, doctoral thesis.**
- 23- Morphological constructions of Shawkaani's interpretation, Master thesis.**
- 24- Morphological structures in Albaidhawi's explanation / semantic, morphological study, Master thesis.**
- 25- Grammar guidance in the books of the provisions in the light of the evidence, a doctoral thesis.**
- 26- In the book " Keshf Almushkilat wa idhah Al Mu'dhilat Fi .Ieraab Quran wa ielal Al Qiraat" for Bacoli, Master thesis.**
- 27- Gradient in the study of the Quran in the linguistic intentionality doctoral thesis.**
- 28- Multi-functional and its impact meanings of meaning in the Quran / doctoral thesis.**
- 29- Linguistic Errors in the official books issued by the University of Baghdad as a sample / Master thesis.**
- 30- Common linguistic mistakes in the political language of the local Iraqi press for the period 2006-2010 / Master thesis.**